
Із досьє “Мера” : 
ТОНКИХ Віктор Олександ
рович народився 7 червня 1951 
року в місті Баку. Після закінчення 
А зербайдж ансько го  інституту 
нафти і газу в 1973 році розпочав 
свою трудову діяльність інжене- 
ром-електриком на підприємстві 
“Аэенергоналадка”.
Із серпня 1988 року -  на Чорно
бильській атомній електростанції. 
Працював старшим майстром, за
ступником начальника електрич
ного цеху, потім заступником го
ловного інженера з ремонту. Був 
одним із засновників відокремле
ного підприємства НАЕК “Енергоа- 
том ” -  “Атомремонтсервіс”, яке 
очолює з 2001 року.
Нагороджений Почесною грамо
тою ВП ЧАЕС (1999 p.), Почесною 
грамотою  НАЕК “Енергоатом” 
(2001 p.), Грамотою Київської обл
держадміністрації (2001р.). За дов
голітню плідну працю, винахідниц
тво неодноразово заохочувався 
грошовими винагородами, цінни
ми подарунками, подяками.

Ще 1998 року на ЧАЕС виникла ідея 
про реорганізацію ремонтної служби 
станції в окрему спеціалізовану струк
туру. На той час на Чорнобильській 
атомній вже було накопичено дос
татній, можна сказати, унікальний 
досвід проведення великомасштабних 
ремонтних кампаній. До того ж, у роз
порядженні станції перебувало найсу
часніше обладнання. А головне, вже 
тоді всі розуміли, що її закриття не за 
горами. Отож, треба починати роботу 
щодо створення підприємства, на яко
му б могли працювати мешканці Сла
вутича. Проект підтримали керівниц
тво НАЕК “Енергоатом” , адміністрація, 
профспілковий комітет ЧАЕС.

Проте ідея “дозрівала” довгих три 
роки. І лише на початку 2001-го була

реалізована в конкретне рішення. 
Поштовхом до його прийняття стала 
дострокова зупинка третього, остан
нього працюючого, енергоблока Чор
нобильської станції. Саме на виконан
ня “Заходів щодо закриття ЧАЕС” , за
тверджених Президентом України, у 
складі НАЕК “Енергоатом” було ство
рено відокремлене підприємство 
“Атомремонтсервіс” . Найголовнішою 
причиною його появи стало перш за 
все бажання зберегти кваліфікований 
ремонтний персонал станції, а також 
забезпечити його затребуваність у 
рамках галузі.

В ідповідно до цього завдання 
керівництво НАЕК “Енергоатом” доби
рало і директора підприємства. Ним 
мав стати не просто висококваліф іко
ваний фахівець-енергетик, а людина, 
яка була б справжнім “мозковим цент
ром” впровадження принципово ново
го проекту.

Отож, наш співбесідник -  директор 
ВП “Атомремонтсервіс” Віктор Олек
сандрович ТОНКИХ.

-  Вікторе Олександровичу, по
при складність поставлених пе
ред Вами виробничих завдань, 
давайте почнемо бесіду з 
особистого. Роз
кажіть, будь лас
ка, трохи про 
себе.

ди. Там залишилися роки дитинства, 
юності. Перші кроки у самостійному 
житті. Люблю і поважаю самобутній, 
працьовитий азербайджанський на
род. Глибоко вдячний йому за життєві 
університети. Так склалося у моїй б іог
рафії, що і в школі, і в інституті мене 
оточували справжні вчителі -  люди 
кваліфіковані й вимогливі. За це їм -  
моє шанування.

Після закінчення Азербайджансько
го інституту нафти і газу працював на 
різних підприємствах енергетичної га
лузі. Починав майстром, потім -  стар
шим інженером заводу з ремонту 
трансформаторів. Згодом пішов на 
підвищення -  начальником служби 
підстанцій. Це дуже складна робота, 
оскільки доводилося відповідати за 
енергопостачання половини такого ве
ликого міста, як Баку. Згодом мене як 
фахівця залучили до створення ново
го  п ідприємства “Кавказенергоре- 
монт” . Там все доводилося починати, 
як кажуть, з нуля. Про ринкову еко
номіку тоді ще не йшлося: все вирішу
валося на рівні директив. Однак лінія 
відповідальності на енергооб’єктах, 
система якості залишалися на дуже

-  Я наро
дився в 
с т о л и ц і  
А з е р б а й 
джану. З 
цією рес
публ ікою  
м е н е  
п о в ’ я з у 
ють найк
ращі спога-

високому рівні -  інакше не могло бути. 
Для енергетики дотримання норм і 
стандартів -  святая святих. Тож це 
підприємство досить успішно розви
валося. Звичайно, я також набував 
професійного досвіду. Однак 1988 ро
ку мені довелося переїхати в Україну.

необхідність створення такого  
підприємства. На мій погляд, для Сла
вутича “Атомремонтсервіс” -  це чи не 
єдина можливість самореалізуватися. 
Адже у міста немає значних ф інансо
вих ресурсів, які б дозволили розвива
ти тут важ ку промисловість, дати

-  Уявляємо собі, на ЧАЕС Ви -  
нова людина, тож треба спочатку 
доводити свій професіоналізм...

-  Починав старшим майстром з ре
монту трансформаторів. Моєю ділян
кою роботи були весь трансформатор
ний парк, трансформаторне обладнан
ня станції. Згодом працював заступни
ком начальника електроцеху з ремон
ту, а з 1996 року -  заступником голов
ного інженера з ремонту станції. Саме 
з цієї посади мене запросили на 
керівництво новоствореного п ід
приємства “Атомремонтсервіс” . Як 
сьогодні, пам’ятаю день призначення
-  З січня 2001 року. Це був вихідний, 
але все одно призначення відбуло
ся. Табельний номер я отримав 
“творчий” -  0001. Відтоді й по сьо
годні займаюся створенням і оп- 
тим ізац ією  діяльності наш ого 
підприємства.

-  Наскільки актуальним, на 
Ваш погляд, було створення 
ВП “Атомремонтсервіс”?

-  Глибоко переконаний, стартувати 
треба було значно раніше. Дуже бага
то часу ми витратили на розмови про

атомнику-професіоналові роботу, аде
кватну його кваліфікації. Безумовно, і 
внутрішнє почуття людини, її повагу до 
її професії, подекуди ризикованої, але 
вкрай важливої, треба було зберегти. 
В умовах за- 
к р и т т я

ЧАЕС 
створен
ня ремонт
ної служби якраз 
і дало таку можливість.
Не можна забувати, що атомній галузі 
України потрібні професіонали. Зреш 
тою, наша робота вкрай необхідна на 
інших ядерних об’єктах. Тож а кту 
альність створення такого  
підприємства навряд чи хтось зможе 
заперечити.

-  Які основні напрямки діяль
ності вашого підприємства?

-  їх три. Перший, найбільш 
об’ємний, -  це ремонтне виробництво 
з усього комплексу енергообладнання. 
Д ругий напрямок -  інженерний су
провід. У складі підприємства є інже
нерний центр ремонтного спрямуван
ня і діагностичний центр. Все це -  так 
звана сукупність комплексу ремонтно- 
технічного обслуговування. І нарешті, 
третій напрямок, не менш важливий, -  
підготовка персоналу. Логіка  тут дуже 
проста. Ми несемо на ринок продукт, 
створений завдяки професійним 

здібностям персоналу. Якщо не буде
мо постійно відтворювати у продукті 
цей елемент, втратимо сам про
дукт. Досить сказати, що у нас 
щорічно кожен працівник щонай
менше один раз проходить нав
чання з підвищення кваліфікації.

-  Бачили на стенді у Ва
шому офісі, крім чисель
них дипломів, майже  
двадцять ліцензій, що да
ють право підприємству 
виконувати різноманітні 
види проф есійної діяль

ності, у тому числі й на 
ядерних об’єктах Росії. Це 

теж результат навчання?

віктор тонких,
директор ВП Атомремонтсервіс”
“РІВЕНЬ ПІДГОТОВКИ 
НАШИХ СПЕЦІАЛІСТІВ 
ДОСТАТНІЙ, ЩОБ 
ВИХОДИТИ НА СВІТОВИЙ 
РИНОК”



п ід п р и є м с тв о , 
яке ледь зіп ’ялося 
“на ноги” . С каж у 
відверто, за цей результат 
буквально билися і врешті-решт 
“витягнули” річну програму.

Зважте, окрім своєї безпосередньої 
діяльності, вели роботу з реформуван
ня ремонтної служби станцій в цілому 
по Україні. Такий величезний ме
ханізм, яким є “Енергоатом” (а це по-

- Вікто
ре Олександ

ровичу, скажіть відверто, як 
Вам вдалося за такий короткий 
термін підняти підприємство з 
“нуля”? Сьогодні ж не діє 
адміністративна система...

-  (Сміється). Не люблю, коли ми пе
реходимо на особистості. Мій вплив, 
можливо, щось і визначає. Але це 
пов’язано насамперед з тим, що у ме
не був досвід аналогічної роботи у 
підприємстві “Кавказенергорем онт” . 
Це дуже важливо. Коли розумієш, за 
якими законом ірностями розви
вається підприємство, ти вже знаєш, 
яким шляхом треба йти. До того ж, у 
нас підібралася команда справжніх од
нодумців. Мої найближчі помічники 
пройшли чудову школу на станції. Так, 
Володимир Комаров був начальником 
цеху, а згодом -  заступником гене
рального директора ЧАЕС із соціаль
них питань і кадрової роботи. Володи
мир Бєлов працював начальником це
ху теплоавтоматики, Володимир Жу- 
ков -  заступником начальника реак- 
торного  цеху. Попри те, що ор
ганізацією підприємства займалися по 
суті не адм іністратори, а технічні

-  Сьо
годні на п ід
приємстві немає такого працівника, 
який би не розумів, що без відповідних 
ліцензій нам просто не втриматися на 
ринку України, не кажучи вже про 
світовий ринок.

-  Чи є у вас шанси вийти на 
світовий ринок?

-  Ми над цим активно працюємо. 
Власне, маємо вже певний досвід. 
Адже, перебуваючи ще в складі 
Чорнобильської АЕС, виконували ряд 
ремонтів на Смоленській АЕС. 
Сподіваюся, зможемо домогтися того, 
щоб наші працівники офіційно пред
ставляли своє підприємство на 
станціях в Ірані, Індії, Кореї, Китаї... 
Рівень підготовки спеціалістів “Атом- 
ремонтсервісу” цілком дає змогу до
сягти таких результатів.

-  З якими здобутками під
приємство завершило 2003 рік?

-  Воно досить швидко зростає. Ще

2001 року у нас був 
всього 51 пра

цівник. Сьогодні -  
вже 756 -  по

годьтеся, це ду
же багато зна
чить.

С т о с о в н о  
в и р о б н и ч и х  
р е з у л ь та т ів , 
то 2003 рік 

для наш ого 
п ід п р и є м с т в а  

став своєрідним 
періодом “набору 

висоти” . Ми попра
цювали стабільно, 

жодного разу не зірвали 
виконання планових зав

дань. При цьому рентабе
льність в середньому за 
рік становила 3,5 від
сотка. Може, ко
мусь цей по
казник вида
сться не
зн а чн и м , 
але ж 
в р а х у й 
те, що 
йдеться 
про но- 
в о ств о - 
р е н е

над 43 тисячі працюючих), не може од
разу сприйняти ідею реформування 
служби і розпочати її реалізацію. І все 
ж  таки почали реформування, досягли 
запланованого на цей рік. Водночас 
чудово усвідомлюємо, що в окремих 
видах ремонтного обслуговування 
компанія від наш ого підприємства 
очікує більшого. Ми готові вирішувати 
такі завдання. Колектив націлений на 
це. Хоча подекуди виникають ситуації, 
коли результату миттєво не досягнеш: 
потрібні затрати, причому не завжди 
матеріального характеру. Тут дуже 
важливо проявити такі риси, як цілес
прямованість і навіть впертість. Голов
не, що колектив бачить перед собою 
перспективу.

ф ахівці, ми одразу
змогли знайти правильний алгоритм
його розвитку.

-  Підприємств, подібних до 
“Атомремонтсервісу”, в Україні 
практично немає. Як в умовах 
відсутності відповідної норма
тивної бази вирішуєте питання 
соціального захисту пра
цівників?

-  Можливо, я занадто емоційно 
сприймаю всі розмови про соціальний 
захист, що ведуться навколо 
підприємства. Дуже часто говорю: ми
-  самостійні люди, фахівці, нам 
потрібен не так захист, як право на ре
алізацію своїх професійних здібно
стей. Треба віддати належне персона
лові станції, керівництву міста -  вони 
пережили достатньо незручних мо
ментів, пов’язаних із становленням 
підприємства, але від самої ідеї не 
відступилися. Повторюю, біля витоків 
“Атомремонтсервісу” стояли технарі, 
яким доводилося відстоювати свої по
гляди і в кадровій, і соціальній політиці 
тощо. Можливо, наші думки не зав
жди збігалися з загальноприйнятим  
трактуванням, але саме це часто-гус- 
то провокувало керівництво компанії 
на ревізію власних поглядів. Гадаю, 
користь від цього була обопільною. А 
головне, ті новації, які ми запровадили 
у себе на підприємстві, наприклад, ди- 
ференційну зарплату, не на папері, а 
на ділі слугують соціальному захис
тові працівників.

-  На завершення бесіди тра
диційне запитання: які плани 
вашого підприємства на поточ
ний рік?

-  Давайте розділимо мою відповідь 
на дві частини -  обов’язкове і бажане.

Дуже хотів би, щоб в обов’язковій 
програмі року було безумовне 

виконання планів вироб
ництва. Ми запланува

ли освоїти виробниц
тво запасних час

тин на унікальне 
оснащення з ре
монту а рм ату
ри. Хотілося б 
освоїти і 14 м і
льйонів гр и 
вень на рекон

струкц ію  бази. 
До цієї ж частини 

треба долучити і 
будівництво житло

вого будинку -  якщо 
не всього 100-квартир- 

ного, то хоча б першої його 
черги на 40 квартир. Гадаю, 

нам доведеться дуже постаратися, 
аби ввести в дію  по лінії капітального 
будівництва наш резервний кризовий 
центр.

Стосовно бажаного... Буду безмеж
но радий, якщ о вдасться об’єднати 
зусилля з рівненчанами і хмельнича- 
нами для створення ремонтного стру
ктурного підрозділу. Разом із ком
панією маємо забезпечити пуск в екс
плуатацію  двох енергоблоків  на 
Хмельницькій та Рівненській станціях. 
До речі, славутицькі спеціалісти вже 
працю ють там. Сподіваємося, що 
вдасться забезпечити роботу шістьох 
наших представників у Ірані. Крім то
го, очікуємо позитивного закінчення 
переговорів щодо участі “Атомремон
тсервісу” в ремонтних роботах на 
Курській  АЕС. Звичайно, це лише 
пробні дії щодо освоєння російського 
ринку, але на Смоленській АЕС ми 
вже досягли певного прориву.

Планів чимало. Тож і роботи попе
реду багато.

На підприємстві кажуть: якби не бу
ло з  нами такого талановитого і дале
коглядного керівника, як Віктор Тон
ких, “Атомремонтсервіс” не вийшов би 
на сучасні позиції. Уявіть собі: Чорно
бильська станція зупинилася, зд а 
ється, ремонтувати вже нічого, а 
підприємство знаходить все нові й 
нові точки прикладання своїм силам, 
своєм у професіоналізму. І справді: 
який треба мати талант, уміння про
гнозувати майбутнє, щоб за кілька 
років наперед передбачити загрозу 
існуванню підприємства, вийти на та
кий високий професійний рівень, щоб 
фактично завоювати світовий ринок -  
адже без “Атомремонтсервісу” нині не 
можуть обійтися атомні станції Ук
раїни, Росії, інших країн СНД. Та й д а 
леке зарубіжжя уже придивляється до  
фахівців підприємства Славутича.


